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1,6 milionu. Superb se vyráběl v Kvasinách (Česká 
republika), Solomonovu (Ukrajina), Aurangábádu 
(Indie) a Nan-ťingu (Čína). V letech 2001 až 2008 
Škoda Auto dodala zákazníkům celkem 137 000 
vozů první generace modelu. Druhé generace 
se mezi lety 2008 až 2015 prodalo celkem 618 000 
kusů. V roce 2009 se druhá generace modelu 
začala poprvé nabízet i jako Superb Combi. 
Třetí generace byla představena v roce 2015 
a dosud bylo vyrobeno 845 000 vozů. Největšími 
evropskými trhy třetí generace jsou Německo 
se 153 222 vozy, Česká republika s 61 479 vozy 
a Velká Británie s 57 054 vozy.

Víc na str. 10

Nová Škoda Superb

Čtvrtá generace Škody Superb bude 
k dispozici opět jako liftback a kombi se šesti 
verzemi spalovacích motorů a novým konceptem 
interiéru. Vyrábět se bude v Bratislavě.

Ve čtvrté generaci vozu Škoda Superb 
nabízí víc prostoru, pohodlí a nejmodernější 
technologie. Inovativní multifunkční ovladače 
Smart Dials a nový koncept interiéru s displejem 
infotainmentu 13“ přispívají k  snadnějšímu 
ovládání. Premiéru v modelu Superb mají nová 
generace Matrix-LED předních světlometů 
a adaptivní podvozek DCC Plus. Další novinkou 
v Superbu je head-up displej. 

V nabídce jsou tři zážehové motory TSI, včetně 
jednoho s novou mild-hybridní technologií. Mají 
výkony v rozpětí od 110 kW (150 k) do 195 kW (265 k). 
Dva vznětové TDI mají výkony 110 kW (150 k) 
a 142 kW (193 k). Nabídku výhradně pro kombi 
doplňuje nový plug-in hybridní pohon s čistě 
elektrickým dojezdem přes 100 km. Všechny 
pohonné jednotky jsou spojeny s automatickou 
převodovkou DSG. Vrcholné verze mají pohon 
všech kol. 

Superb byl uveden na trh v roce 2001 a od 
té doby jich z  výrobních linek sjelo víc než 

více na 
www.autoweek.cz
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JLR převádí závod v Nitře na výrobu elektromobilů
JLR bude v Nitře vyrábět elektromobily. 

Továrna bude během příštích pěti let 
přeměněna na výrobu elektromobilů 
jako součást celkové investice 15 miliard 
liber do elektrické budoucnosti skupiny. 
JLR plánuje do roku 2030 představit 
devět plně elektrických modelů pod 
značkami Jaguar, Range Rover, Defender 
a Discovery. V Nitře se vyrábějí Defender 
a Discovery se spalovacími motory, takže 
by bylo logické, že budou pokračovat 
i  jejich elektrifi kovaní nástupci. Výkonná 
ředitelka závodu Barbara Bergmeierová 
k  tomu uvedla: „Jsem nadšená, že náš 
nejmodernější závod v Nitře bude vyrábět 
elektrická vozidla. Jedná se o  doklad 
důvěry v 5000 kvalifi kovaných lidí v závodě 

a  demonstruje to jak klíčovou roli Nitra 
hraje v naší úspěšné současnosti.“ Závod, 
mnohem modernější než britské, byl 
otevřen teprve v roce 2019 a od té doby 
zde bylo vyrobeno 365 000 vozidel.

Vláda jednala o budoucnosti gigafactory 
v areálu Plzeň-Líně

Vláda oznámila výsledek jednání, které 
dva dny před tím vedli premiér Petr Fiala 
a ministr průmyslu a obchodu Jozef Síkela 
s  šéfem koncernu VW Oliverem Blumem 
ohledně projektu výstavby gigafactory na 
akumulátory do elektromobilů v Plzni-Líních. 
„Projekt gigafactory patří mezi strategické 
priority vlády a mít v Česku celý řetězec od 
těžby lithia přes gigafactory, tedy výrobu 
baterií, až po fi nální produkty, je v našem 
zájmu. Zmínil jsem to i  ve své představě 
restartu Česka a na tomto projektu budeme 
dál pracovat,“ konstatoval premiér Petr 
Fiala. Jednání mělo dát vládě jasnou 
odpověď, jaký bude další osud plánované 
výstavby gigafactory v areálu současného 
letiště v Plzni-Líních. „Šéf fi rmy Volkswagen 
Oliver Blume nás informoval, že z  řady 
důvodů na straně koncernu Volkswagen, 
mimo jiné i  kvůli pomalejšímu rozvoji 

prodeje elektroaut, nemohou v tuto chvíli 
učinit žádné rozhodnutí o další gigafactory 
v Evropě,“ shrnul výsledek schůzky předseda 
vlády. „My nemůžeme dál čekat na 
rozhodnutí fi rmy Volkswagen, to znamená, 
že se soustředíme na jiné projekty výroby 
baterií v České republice. Pozemek v Plzni-
Líních nemůžeme dále držet pro tento 
projekt,“ uvedl premiér Fiala.

Víc k tématu na str. 11



EU klade důraz na důležité hodnoty, ale přitom 
zcela zapomíná na zisk.

Oszkár Világi ze skupiny MOL připomenul, že 
se navzdory miliardovým investicím dlouhodobě 
nemění podíl 80 % energie pocházející z fosilních 
paliv. Pokud se podaří realizovat všechny vysoce 
nákladné projekty, pak se tento podíl může snížit 
jen na 73 %. EU se v dopravě vydala jedinou 
cestou, kterou ale trh odmítá. Ekonomickými 
nástroji nutí automobilky vyrábět elektromobily, 
s  nimiž není možné dosahovat zisk, jenže 
ekonomika bez zisku nemůže fungovat.

Na závěr europoslanci Alexandr Vondra 
(ODS) a Martin Hlaváček (ANO) přiblížili jak se 
rodí zákony v EU. Přitom zdůraznili, že organizace 
zastupující zájmy průmyslu zde vystupují zastarale 
bez šance na úspěch proti profesionálním 
aktivistům z nevládních organizací fi nancovaných 
z peněz EU. Výsledkem je nerovnováha vlivu na 
komisaře a poslance podporovaná výrazně 
levicově orientovanými médii.

Nepříliš optimistická vize

Hlavním tématem druhého ročníku 
konference VIZE 2050 byly energie používané 
v  dopravě a  přechod z  fosilních zdrojů na 
obnovitelné. Cílem transformace je, aby v roce 
2050 při jakémkoliv transportu lidí, zboží nebo 
materiálu v Evropě nevznikaly žádné emise CO2. 
Konference přinesla široké spektrum názorů na 
to, jak by měla vypadat budoucnost dopravy 
bez ropných produktů. 

Ministr dopravy Martin Kupka v úvodu ujistil 
přítomné, že se nelze vracet do minulého století 
a spalovacím motorům už defi nitivně odzvonilo. 
Evropa podle něho potřebuje víc riskovat 
v technickém vývoji.

Ředitel FuelsEurope Alessandro Bartelloni 
připomenul, že Covid ukázal, jak moc je EU 
závislá na dodávkách zboží z jiných zemí, přičemž 
válka tuto závislost ještě podtrhla i pro oblast 
energií. Upozornil, že měření emisí ve výfuku 
pomíjí výrobu energie a emise z výroby vozidel, 
stejně jako z recyklace. To nutí výrobce přejít 
k elektromobilitě. Zavírají se tím dveře syntetickým 
a biopalivům. Přitom nízkouhlíková kapalná 
paliva jsou důležitá pro ukládání energie protože 
jinou cestu k tomu nemáme k dispozici.

Mnoho důvodů k  zamyšlení přinesla 
vystoupení zástupců výrobců pohonných 
hmot. Tomasz Wiatrak ze společnosti Orlen 
Unipetrol uvedl, že cíle stanovované EU nelze 
technologicky dosáhnout a země EU tak ztrácejí 
konkurenceschopnost, protože ceny energií 
a zemního plynu jsou zde 3x až 4x vyšší než v USA. 

více na 
www.autoweek.cz



Kombi ID.7 Tourer přijde v roce 2024
Volkswagen zveřejnil první fotografi e 

maskované podoby verze kombi 
elektricky poháněného modelu ID.7. Bude 

se jmenovat ID.7 Tourer a  do prodeje 
má přijít v  roce 2024.Příští rok bude 
Volkswagen Passat k  dispozici v  nové 
generaci pouze jako kombi. Budoucnost 
Volkswagenu má být elektrická, a  proto 
roli sedanu Passat zaujímá elektromobil 
ID.7. Mnohem prodávanější kombi Passat 
Variant zůstává ve výrobním programu, 
nicméně dostane elektricky poháněnou 
alternativu v podobě ID.7 Tourer. Novinka 
vstoupí do segmentu, který je v současnosti 
u  elektromobilů opomíjen, protože 
automobilky dávají přednost kategorii SUV. 
Stejně jako ostatní modely z rodiny ID i ID.7 
Tourer vychází z modulární platformy pro 
elektromobily MEB koncernu Volkswagen. 
Objem zavazadlového prostoru je 545 l, 
maximálně až 1710 l s využitelnou délkou 
2 m. Stejně jako sedan se ID 7 Tourer vyrábí 
v závodě v Emdenu, kde se dřív vyráběl 
Passat.

Stellantis získává podíl v Leapmotor
Stellantis je další výrobce, který hledá 

pomoc při přechodu k elektromobilitě ve 
spojení s čínským partnerem. Stellantis chce 
investovat 1,5 miliardy eur do Leapmotor. 
Na oplátku získá 20 % akcií v  čínském 
startupu a založí s ním společný podnik pro 
prodej čínských elektromobilů v Evropě. 
Vývoz do Evropy by měl být zahájen ve 
druhé polovině příštího roku. Leapmotor 
se zaměřuje na střední a  vyšší třídu 
elektromobilů, což jsou největší a nejrychleji 
rostoucí segmenty v Číně. V  roce 2022 
dodala 111 000 kusů elektromobilů, čímž se 
zařadila do první třetiny čínských výrobců 
specializujících se na elektromobily. Evropští 
výrobci automobilů dohánějí přechod 
na elektrická vozidla a  dohoda dává 
Stellantisu přístup k pokročilé technologii 

Leapmotor. Stellantis plánuje využívat 
inovativní a nákladově efektivní platformu 
Leap 3.0 společnosti Leapmotor, která byla 
představena na IAA v Mnichově. 

více na 
www.autoweek.cz



Pro milovníky motorů

Největší výstava se zaměřením na tuning, 
motorsport, historické automobily a motocykly 
– 12. ročník Prague Car Festival – se letos opět 
rozrostla, a to co do plochy, počtu vystavovatelů 
i zájmu návštěvníků. Zájem návštěvníků prokázal, 
že milovníků spalovacích motorů je stále hodně 
i mezi mládeží.

Výstava už tradičně sestávala ze tří sekcí – 
BSR Tuning Expo nabídlo přehlídku tuningu, OK 
Group Racing Expo špičkovou závodní techniku 
a Glasurit Classic Expo představilo překrásné 
exponáty historických vozidel.

Výstava představuje nejen to nejlepší 
z tuningu z celé Evropy, ale i moderní závodní 
techniku z automobilových a motocyklových 
závodů a také průřez bohatou historií vývoje 
automobilů a  motocyklů. Přitom festival 
fanouškům nenabídl jen nablýskanou nádheru, 
ale i důležité prvky příslušenství a vše další, co 
je k úpravám i údržbě automobilů potřeba. 
Naskytla se zde i unikátní příležitost setkat se 
s mnoha významnými osobnostmi z minulosti 
i současnosti motoristického sportu. 

Nechyběly ani další atrakce pro návštěvníky 
jako soutěže, workshopy, akční jízdy, srazy na 
venkovní ploše a také doprovodný program pro 

celou rodinu. Součástí programu byly i připomínky 
významných jubileí, představení klubů, Cars Art 
Design, dražba historických automobilů, besedy, 
promítání fi lmů, živá hudba a srazy historických 
i moderních vozidel na venkovní ploše.

více na 
www.autoweek.cz



Řidiči kamionů nemají kde zastavit na povinnou přestávku
Řidiči nákladních aut mají povinnost 

po 4,5 hodině jízdy na 45 minut zastavit na 
přestávku. Jenže těžko hledají místo, kde 
by mohli kamion odstavit. Odstavných 
míst pro ně je totiž v  České republice 
nedostatek. Jak uvádí Ředitelství silnic 
a  dálnic, aktuálně jich je 3275. To ale 
pro významnou tranzitní zemi, jíž projede 
50 000 kamionů denně, zdaleka nestačí. 
Podle odhadů sdružení dopravců 
Česmad Bohemia chybí kolem dálnic 

1500 až 2000 odpočívek. Aktuálně se jich 
staví šest s kapacitou 216 míst. Problémy 
s  hledáním místa k  odpočinku tedy jen 
tak nezmizí. Nedostatek míst k parkování 
má přitom dalekosáhlé důsledky. Unavení 
řidiči pátrající po volném místě se méně 
koncentrují na okolní provoz. Často jsou 
nuceni parkovat nelegálně kde se dá. 
S  nedostatkem odstavných míst pro 
nákladní auta se nepotýká jen Česká 
republika. Podle studie, kterou si nechala 
zpracovat Evropská komise, se na území 
EU nachází 300 000 parkovacích míst pro 
kamiony, z  nichž pouze 3 % lze zařadit 
mezi bezpečná místa splňující potřebné 
normy. Celkem v  Unii chybí asi 100 000 
parkovacích míst. 

Novým majitelem Arrivy se stala společnost I Squared
Skupina Arriva má nového majitele. 

Vedení společnosti Deutsche Bahn 
podepsalo kupní smlouvu o prodeji skupiny 
Arriva se společností I Squared. I Squared 
má za sebou investice do infrastrukturních 
společností – od firem zabývajících se 
energetickými řešeními po společnosti 
poskytující dopravní a  logistické služby 
jako je skupina TIP. I Squared se zavázala 
poskytnout společnosti Arriva kapitál na 
investice do rozvoje a zlepšování služeb 
ve veřejné dopravě. Ty po restrukturalizaci 
zajistí Arrivě další růst a  zlepšení služeb 
v deseti zemích Evropy vč. České republiky. 
Arriva nadále pokračuje v  přípravě 
projektů na modernizaci vozového parku 

s cílem snižování emisí ve veřejné dopravě. 
Německá státní železniční společnost 
Deutsche Bahn se v minulosti pokoušela 
prodat části Arrivy, aby získala hotovost na 
snížení svého dluhu a investice do domácí 
infrastruktury.

více na 
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Land Rover Range Rover (61,8 dne), Lexus RX 
(61,6 dne), Land Rover Defender (60,4 dne) 
a Toyota Land Cruiser (60 dní).

Přestože by se dalo předpokládat, že prodej 
populárních modelů je snazší, u mnoha z nich 
tomu tak není. Například prodej Volkswagenu 
Golf trvá v průměru 46 dní. Nabídka Golfů na 
trhů je totiž tak velká, že prodejci musí projevit 
určitou dávku trpělivosti, než najdou kupce.

Zajímavé je, že například Porsche Cayenne 
se prodá zhruba za měsíc (30,5 dne), což je 
podstatně rychleji než na některých jiných 
evropských trzích.

Nejrychleji prodávaným modelem značky 
Škoda je Octavia (41,8 dne), zatímco Karoq 
potřebuje nejvíce času k  nalezení nového 
majitele 54 dny.

Ojeté vozy se obvykle prodají během 3 až 9 týdnů

Průzkum společnosti carVertical, která se 
zabývá zpracováním automobilových dat, 
odhalil, že Češi dávají přednost kompaktním 
vozům, protože ty nacházejí nové majitele 
nejrychleji. Prodej některých modelů ale může 
trvat i déle než dva měsíce.

Dacia Dokker se v  průměru prodává za 
25,9 dne, což z tohoto modelu dělá nejrychleji 
prodávaný vůz v ČR. Tento model je levný, nabízí 
nízkou spotřebu paliva a je oblíbenou volbou 
mezi lidmi, kteří dojíždějí do práce ve městě. 
Za Dokkerem následují Suzuki Grand Vitara 
(28,3 dne), Kia Stonic (29,1 dne), Opel Crossland 
X (29,5 dne) a Toyota Aygo (29,9 dne). Ze všech 
vozů prodávaných v Česku si tedy nejrychleji 
najdou svého kupce vozy, které spadají do 
ekonomické třídy. Oblíbené jsou také městské 
crossovery nebo malá SUV, které si svého nového 
majitele najdou celkem rychle. 

I když prodej několika vybraných modelů trvá 
necelý měsíc, průměrná doba prodeje vozů v ČR 
je znatelně delší než na jiných trzích. Ne všechny 
vozy najdou nového majitele rychle – prodej 
některých modelů vyžaduje čas a trpělivost. 
Vůbec nejpomaleji prodávaným vozem v ČR 
je BMW řady 6, které se prodá v průměru za 65,6 
dne. Delší dobu k prodeji potřebují také vozy 

více na 
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Nová Škoda Superb 

Nová generace plug-in hybridního pohonu, 
jejímž základem je motor 1,5 TSI/110 kW (150 k) 
z řady motorů EA211 evo2, je k dispozici jen pro 
Superb Combi. Poskytuje největší výkon systému 
150 kW (204 k). Točivý moment se na přední kola 
přenáší přes šestistupňovou převodovku DSG. 
Akumulátor s celkovou kapacitou 25,7 kWh je 
dvakrát větší než u předchůdce a umožňuje 

dojezd na čistě elektrický pohon víc než 
100 km. Lze pro něj využít nabíjecí výkon až 50 kW. 
Infotainment je vybaven speciálními funkcemi 
pro lokalizaci nabíjecích stanic a v budoucnu 
bude podporovat také funkci Plug & Charge.

Novým základním motorem pro model Superb 
je zážehový 1,5 TSI/110 kW (150 k) z nejnovější řady 
motorů EA211 evo2 s mild-hybridní technologií. 

Poprvé je v Superbu použit 48V řemenem 
poháněný startér-generátor a 48V lithio-
iontový akumulátor. Energie získaná při 
rekuperaci může pomoci spalovacímu 
motoru elektrickým pohonem nebo 
umožnit plachtit se zcela vypnutým 
motorem. 

Zážehové motory 2,0 TSI mají výkon 
150 kW (204 k) a verze s pohonem všech kol 
195 kW (265 k). Turbodiesely 2,0 TDI poskytují 
110 kW (150 k) resp. 142 kW (193 k) opět 
s pohonem všech kol.

Za příplatek je k  dispozici novým 
adaptivní podvozek DCC Plus, který je pro 
Superb L&K součástí standardní výbavy. 
Nová verze využívá dva nezávisle řízené 
ventily k oddělení odskokové a kompresní 
části odpružení. Dříve byly obě funkce 
řízeny jedním ventilem. Nová generace 
umožňuje rychlejší nastavení tlumení 
a širší rozsah tlumicích charakteristik. 
Výsledkem jsou rychlejší reakce, lepší 
jízdní dynamika a vyšší jízdní komfort. Při 
vhodném nastavení DCC Plus zůstává 
karoserie vozu vyrovnanější a  méně 
náchylná k  vibracím a  vertikálním 
pohybům, zejména při jízdě po špatném 
povrchu vozovky.
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pro konkurenceschopnost 1,70 Kč za kWh. Češi 
nyní platí pětkrát tolik a bude ještě hůř vinou 
nákladů na dekarbonizační politiku v důsledku 
stále větší instalované kapacity nestabilních 
zdrojů energie. Jenom čeští vládní politici se bojí 
říkat lidem pravdu.

Gigafactory pro Česko není spojena s žádnou 
vědeckou základnou. Je to jen čistě montovna. 
Navíc je pracovní trh v ČR vyčerpaný, takže 
bychom pro plzeňskou gigafactory dovezli až 
5000 zahraničních dělníků a jejich místa zaplatili 
vládní podporou? 

Zrušení projektu gigafactory je velkým 
varováním pro vládu, český průmysl a zahraniční 
investory. Až neuvěřitelně rychle bude za dva či tři 
roky emisními povolenkami zničena drtivá většina 
kapacit na výrobu elektřiny i tepla z uhlí. Nové 
kapacity plynových elektráren bez dlouhodobé 
perspektivy nikdo v ČR nepostaví a nové jaderné 
bloky zde budou plně funkční až ve 40. letech. 

To, co je ze schváleného klimaticko-
energetického plánu vlády ČR jasné, je překotné 

zavírání uhelných dolů a bohatými 
dotacemi motivovaná kapacita 
nových solárních i větrných zdrojů. 
Od října do března náš průmyslu 
ani desetinásobná kapacita solárů 
nezachrání. Budou chybět desítky 
procent v bilanci zajištění stabilní 
elektřinou, kterou nebude odkud 
dovézt. Naopak posílení a správa sítě 
kvůli obří kapacitě nestálých zdrojů 
násobně zvýší regulované položky 
ceny elektřiny na nepřijatelnou 
úroveň.

Nad tím, že v  ČR gigafactory 
nebude, není nutno plakat. Podstatně 
horší je to s  budoucností české 
energetiky, a tím i celé ekonomiky. 
Česká republika se totiž jako jediná 
členská země EU po covidové krizi 
ještě nevrátila k  hospodářskému 
růstu.

Proč v Česku nemůže vzniknout gigafactory 

Bez stabilní a cenově dostupné elektrické 
energie nemůže žádná gigafactory na výrobu 
baterií elektroaut v ČR vzniknout. Uvádí to ve 
svém komentáři pro medium.seznem.cz Milan 
Smutný. 

Po jednání s předsedou vlády ČR Petrem Fialou 
předseda představenstva koncernu Volkswagen 
Oliver Blume vyslovil fi nální ortel nad projektem 
gigafactory v Líních u Plzně, do něhož česká 
vláda investovala hodně politického kapitálu. 
V reakci na to se ministr průmysl a obchodu ČR 
Jozef Síkela holedbal, že vláda má připraveno 
jednání s pěti jinými investory.

Šéf VW Blume řekl, že pro VW je kvůli nízké ceně 
elektřiny v Kanadě ekonomičtější baterie vyrobit 
tam i přes náklady na zaoceánskou dopravu. 
Jestliže v konkurenci s Českem vítězí tak mzdově 
nákladné země, jako jsou Německo či Kanada, 
koncern VW logicky nenachází v ČR výhodu pro 
zlevnění energeticky náročné produkce baterií 
ani s nízkou úrovní mezd v ČR. Hlavní překážkou 
je totiž cena elektřiny. Šéf VW označil limitní cenu 
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Renault hlásí osm nových modelů 
pro trhy mimo Evropu

více na 
www.autoweek.cz

Značka Renault představila plán uvedení osmi 
nových modelů mimo Evropu. Investuje do něj 
3 miliardy eur s cílem do roku 2027 zdvojnásobit 
čisté tržby na vůz ve srovnání s rokem 2019. Pět 
z deseti nejvýznamnějších trhů značky Renault 
bylo v  loňském roce mimo Evropu: Brazílie 
(2. místo), Turecko (4. místo), Indie (5. místo), Jižní 
Korea (8. místo) a Kolumbie (9. místo).

Produktová ofenziva značky Renault bude 
dosažena pomocí dvou platforem. Nová 
modulární platforma skupiny Renault je velmi 
fl exibilní a víceenergetická. Je určená pro čtyři 
regiony: Latinskou Ameriku, severní Afriku, Turecko 
a  Indii. Platforma CMA (Compact Modular 
Architecture), určená pro segmenty D a E, vznikla 
v Jižní Koreji ve spolupráci se společností Geely. 

Předznamenáním nové generace modelů 
Renault, které budou uvedeny na trh mimo Evropu 
v období do roku 2027, je Niagara Concept. 
Stejně jako v Evropě se Renault s pěti novými 
produkty do roku 2027 zaměří na segmenty C 
a D vytvářející největší hodnotu. Zároveň posílí 
svou pozici v segmentu B modelem Kardian, který 
v příštím roce vstoupí na trh v Latinské Americe 
a Maroku.

Renault přizpůsobí svou nabídku díky nové 
modulární platformě ve čtyřech regionech: 
Latinské Americe, Turecku, Maroku a Indii. Umožní 
velkou rozmanitost: délku vozidla mezi 4 až 5 m, 

rozvor náprav od 2,6 do 3 m a nové pohonné 
jednotky: spalovací motory na benzin, fl ex fuel 
(E100), LPG, mild hybrid advanced (48 V) a full 
hybrid pro pohon předních i všech kol. Extrémní 
všestrannost platformy umožní nabídnout 
odlišné karoserie. Dokladem jsou kompaktní SUV 
segmentu B Kardian a studie Niagara Concept, 
pick-up poháněný novou hybridní technologií 
E-Tech 4WD. 

Platforma CMA – Compact Modular 
Architecture – je založena na partnerství skupiny 
Renault a skupiny Geely Holding. Platforma bude 
využívána pro modely segmentu D a E vyšší třídy 
s pohonem dvou a čtyř kol. Tyto vozy budou 
navrženy inženýrským centrem v Soulu a vyrábět 
se budou v Pusanu. První vůz vyvinutý na této 
platformě bude představen v příštím roce.
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s úrovní roku 1990. Zbývajících 10 % bude řešeno 
odstraněním uhlíku – zachycením emisí CO2
a jejich uložení hluboko pod zem, například po 
ropných vrtech, nebo formou kompenzace, např. 
výsadbou stromů nebo obnovou přírody formou 
uhlíkového zemědělství.

Ekologové ovšem tvrdí, že primárním cílem 
by mělo být omezit uhlíkově náročná odvětví. 
Pokračování v podnikání a ukládání uhlíku do 
podzemí prý dává licenci ke znečišťování. Navíc 
jsou některé systémy off setingu obviňovány, že 
životnímu prostředí pomáhají jen málo.

Oblast odstraňování uhlíku tak dozrála 
pro zásah z Bruselu. Zákonodárci v Evropském 
parlamentu odhlasovali podporu certifi kaci 
odstraňování uhlíku z atmosféry. „Změna klimatu 
je již tak vážná, že se nemůžeme spoléhat pouze 
na snižování emisí, ale musíme také odstranit uhlík. 
Tento rámec je nástrojem, který to umožňuje,“
řekla Lídia Pereiraová, portugalská poslankyně 
z frakce EPP. Hlavním cílem je zajistit, aby byly 
systémy odstraňování uhlíku kvantifi kovatelné 
a jejich dopad na klima byl pozitivní. Parlament 
také argumentoval tím, že toto nařízení pomůže 
přilákat soukromé investice.

Vítejte u nejnovějšího souhrnu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.

Aby se zabránilo greenwashingu, výbor 
pro životní prostředí Evropského parlamentu 
schválil nová pravidla pro certifi kační rámec 
k odstraňování uhlíku. Tento krok má posílit 
schopnost EU kvantifikovat, monitorovat 
a ověřovat systémy zachycování uhlíku.

Odvětví dopravy hrozí, že zmaří klimatické 
ambice EU. Zatímco ostatní sektory emise rychle 
snižují, očekává se, že snížení u dopravy přijde 
především v budoucnosti. Ambice dopravy 
v oblasti klimatu se soustřeďují kolem čistších 
technologií, paliv a  přechodu na přechod 
dopravy k ekologičtějším prostředkům. Více lidí 
má volit vlak nebo elektrická vozidla nahrazující 
auta na benzin resp. naftu.

V současné době se však z hlediska klimatu 
zdá být dopravní prostředí stejné jako před 
deseti lety, přičemž mobilitu v drtivé většině 
pohánějí fosilní paliva. I přes technické změny 
je nepravděpodobné, že by uhlíková stopa 
dopravy úplně zmizela. Do roku 2050, kdy chce 
EU dosáhnout uhlíkovou neutralitu, je cílem snížit 
emise CO2 v tomto odvětví o 90 % ve srovnání 

EU se snaží odstranit kontroverzi 
při odstraňování uhlíku
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Výzva k zastavení vyšetřování provozovatelů 
nákladní železniční dopravy

„trvalé dotace pro špatně fungující společnost 
bez vyhlídky na zlepšení nejsou atraktivní 
dlouhodobou investicí pro větší ochranu klimatu.“

Čínská automobilka BYD oznámila rekordní 
zisk. Navzdory zvyšující se konkurenci si na 
domácím trhu drží prvenství. Navzdory 
obavám z toho, že čínští výrobci obsazují tržní 
podíl evropských značek v EU, čísla naznačují, 
že mají před sebou ještě dlouhou cestu, než 
budou představovat skutečnou hrozbu. Zatímco 
evropský automobilový sektor přijímal elektrická 
vozidla jen pomalu, Čína je dnes předním 
světovým výrobcem akumulátorů a kontroluje 
tok kritických surovin potřebných pro jejich 
výrobu.

Francouzská vláda oznámila nové fi nancování 
pro zavedení nabíjecích stanic pro elektromobily 
aby odpovídala tempu vývoje stanovenému 
novým nařízením EU o infrastruktuře alternativních 
paliv.

„Zaměření zákonodárců EU na elektrická 
vozidla za účelem snížení emisí na silnicích 
znamená, že přechod na ekologickou dopravu 
bude snazší pro bohaté,“ uvedl vedoucí 
představitel asociace biopaliv ePURE David 
Carpintero s tím, že většina spotřebitelů stále 
upřednostňuje podstatně levnější vozidla se 
spalovacími motory.

Další zprávy Euractivu o mobilitě z celé Evropy.
V rámci své klimatické agendy se EU snaží 

přesunout nákladní dopravu ze silnic na železnici. 
Levicoví zákonodárci a železniční odbory však 
varují, že probíhající vyšetřování EU, týkající se 
dvou hlavních provozovatelů železniční nákladní 
dopravy, by mohlo tento cíl podkopat. V dopise 
Evropské komisi vyzvali k zastavení vyšetřování 
německého provozovatele nákladní železniční 
dopravy DB Cargo a  jeho francouzského 
protějšku Fret SNCF. Mezi signatáři je i  šéfka 
dopravního výboru Evropského parlamentu 
Karima Delliová (Zelení/EFA).

V lednu 2022 zahájila Komise šetření státní 
podpory pro DB Cargo s tím, že by přesunutím 
ztráty z DB Cargo na mateřskou společnost 
Deutsche Bahn mohla nezákonně využívat státní 
podporu a narušit tak hospodářskou soutěž. 
Odbory varují, že „je krátkozraké soustředit 
se pouze na fi nanční dluhy společností, které 
jsou nuceny konkurovat silničnímu sektoru, kde 
bují dumping.“ V dopise varují před ztrátou 
pracovních míst. Ve Francii již vyšetřování Fret 
SNCF vedlo k rozpadu společnosti, přičemž části 
skupiny byly prodány konkurentům.

Soukromí konkurenti DB Cargo vyšetřování 
podporují, přičemž německá asociace 
nákladních železnic NEE argumentuje tím, že 
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